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Jeg hedder Peter Sjøgren. Og har været biavler i ca. 10-12 år 
Jeg er blevet inviteret til at fortælle om min, til tider lidt besværlige vej, til at blive godkendt som 
økologisk biavler 
For præcis et år siden, i dag, var jeg på tur til forskningsinstituttet i Celle bla. sammen med Ole 
Kilpinen. Og der kom vi i bilen derned, til at tale om, at der fra næste år, ville blive indført nye 
regler vedr. økologisk biavl i Danmark. 16 marts i år modtog jeg så en mail fra Ole vedr. 
omlægningsreglerne, der trådte i kraft 1 marts i år. Samt et elektronisk kort over Områder, hvor 
økologisk biavl forventes at kunne godkendes i 2017. Jeg ringede til Ole for at få lidt råd og 
vejledning med ansøgningen. Men vi var begge lidt i vildrede.  
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Her bor jeg så. Vinmark, hestefold, bistader, Gribskov med det økologisk område (lilla skraveret).  
Vi gennemgik kortet sammen og vi fandt 2 placeringer, som vi mente helt sikkert kunne godkendes. 
(vi blev klogere). Mere om det senere. Jeg kan fornemme at der er mange, der har søgt på sådan 
noget ”næsten tæt på” 
Der er ca. 15-18 m over til den økologiske skov. Og når man tænker på at bierne dækker et område 
på 28 KVM2. Så burde det meter ikke være et problem. 
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Desuden har jeg nogle bistader stående her på Egelund Slot 
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Egelund slot er Dansk Arbejdsskiver Forenings kursuscenter, i Fredensborg. Danmarks yngste konge 
slot. Her har jeg stader i en dufthave og en timian have. 
Haveanlægget drives 100% økologisk. Sprøjtning er et bandeord her, og der gødes med økologisk 
gødning. I køkkenet bruges fortrinsvis økologiske råvarer. Og de grøntsager der høstes i have og 
drivhus. 
Så jeg tænkte også her måtte det kunne lade sig gøre. 
Desuden har jeg også en del bistader stående på Fuglebjerggård, hos Camilla Plum. Og selvom at 
Camilla siger at hendes have har Danmarks største økologiske biodiversitet, indenfor blomster og 
planter. Så tænkte jeg nok at det ikke kunne godkendes. Idet der ingen godkendte økologiske 
områder, er i nærheden. Fuglebjerggård er på 3 HA. Så der er en masse konventionel landbrug for 
tæt på.  
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Ansøgningen skulle være Landbrugs- og Fiskeristyrelsen i hænde inden 10 april, i år. Jeg skulle 
samtidig søge om også om at blive økologisk jordbruger. Selve skemaet til jordbruger ansøgning, er 
beregnet til økologiske landmænd. Dvs. det indeholder meget om dyrehold, afhorning af kalve, 
sædskifteprincip, markplaner osv. Men intet om biavl. Så det skal tillempes lidt. Medens 
ansøgnings skemaet til arealgodkendelse er lidt mere biavl tilrettet. Så ved fælles hjælp, får vi 
indsendt ansøgningerne, som ryger afsted 6 april. Altså i god tid. Jeg vil lige sige om areal 
ansøgnings skemaet, at man skal oplyse om hvor mange bistader man vil sætte i den økologiske 
bigård. Men det virker ikke som om det er noget man hænger sig i. 
Jeg oplyser samtidig, at jeg har en omlægningsdato d. 1 maj 2017. Ole mente, var en god dato. Det 
er den dato bierne skal stå i den økologiske bigård. Og hvor jeg begynder at lave et økologisk 
regnskab. Dvs. at jeg kan begynde at høste og sælge økologiske ’råvarer’ efter 1 maj 2018. 
(Honning, voks, propolis, pollen og dronninger. 
Jeg får at vide at de har modtaget ansøgningen. 
Jeg får samtidig at vide at, styrelsen vil lave en beregning efter d. 21/4. Jeg regner med at det er 
der landmændene skal nå at indsender deres mark planer.  
Jeg venter spændt. Jeg skulle jo gerne, inden 1 maj have fundet nogle nye arealer, hvis de 
foreslåede ikke kan godkendes. Da det er der jeg skal have bigårdene på plads. 
Men det fik jeg ikke. Jeg fik til gengæld et afslag d. 18/5. På alle 3 placeringer. 
Begrundelsen var at alle stader lå uden for de godkendte områder. Og det var jo egentlig også 
rigtig. Men men. 
Jeg får så 5 dage til at flytte mine stader ud på områder, der er inden for de skraverede områder. 
Camilla Plum bigården opgiver jeg. I hvert fald til øko biavl. Men Egelund og Teglgården har 
områder indenfor godkendte arealer.  
 
 



 
 

Slide 6 

 

 

 

Som sagt så gjort. 
På Teglgården vil jeg flytte mine 3 bedste stader ud på et godkendt område. Kun 100 m væk fra min 
bigård. Så om aftenen, pakker jeg staderne sammen, og flytter. Jeg er klar over at det kan give 
ballade med trækbierne, der næste dag måske vil flyve tilbage til oprindelige stadeplads. Selvom 
jeg har taget mine forholdsregler, diverse plader og grene. Jeg laver 3 nye stader på de oprindelige 
pladser, med rammer og det hele. Og ganske rigtig, næste dag er der en del bier i alle 3 stader. Jeg 
smider hurtigt nogle foder- og yngeltavler ned i de 3 stader. Så må de lige klare sig selv. 
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Her sætter jeg mine 3 næstbedste stader. Det er også et sted på teglgården jeg har. Dem der 
egentlig var sat ud til Camilla. Jeg vil ikke eksperimentere med plader og grene igen, ved at flytte 
fra min hjemme bigård. 
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Jeg flytter også et stade ud til Egelund Slot sætter det her (lilla skravering), i en frugt/nødde buske 
plantage. Foreløbig kun et. Da det skal stå i et område hvor der er en masse forbipasserende. Så 
området skal først indhegnes. Både for rådyrene, men måske også for at publikum, ikke skal 
komme for tæt på bierne. Det er tit ministre og folketings medlemmer, der er på besøg her. Og det 
ville ikke være godt hvis de blev stukket. ☺ 24/5 modtager jeg en godkendelse og igen 2 afslag. Det 
viser sig nemlig, at i mellemtiden er der kommet nye kort, over godkendte arealer. Min Egelund 
bigård er rykket 12 meter udenfor arealet. Nu tror jeg ikke på konspirations teori. Men det er 
mærkeligt, at det er lige der hvor jeg har sat mit stade, der er rykket. Så jeg må bruge de næste 8-
10 dage til at flytte stadet, ind i det økologiske område. En meter om dagen. 
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Og det samme gør min ene Teglgårds bigård lige så. Denne her opgiver jeg og flytter den til 
Hornbæk, hvor jeg har en anden bigård. 
Det er ikke fordi min skærm er pixeleret. Men kortet ser sådan ud. Det kunne også ligne noget 
Tetris 
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Jeg ansøger igen om nye placeringer. Det ene jeg havde fået godkendt på teglgården + en mere, 
som er på begge kort, samt Egelund. Det skal jo gå stærkt nu. Jeg får godkendt alle tre steder d. 
31/5.  
En måned efter at de skulle have været etableret. Jeg opgiver den ene Teglgårds bigård. Og flytter 
den til Hornbæk. 
Den anden Teglgårds bigård bliver min ’moder’ bigård. Fra de tre stader, laver jeg over sommeren 8 
små familier. Så jeg er oppe på 12. De får selv lov at lave en dronning, i første omgang. Men jeg 
sætter en gryde over og laver 20 dronninger. med larver fra det ene bistade, som er fredelige.  Og 
bruger min Egelund bigård som cellebygger. Da 2 af staderne hvor jeg har taget små familierne fra, 
er lidt vel muntre. Så jeg skifter alle dronningerne her i sen sommeren. Jeg beslutter at jeg ikke vil 
tage honning fra nogen af de stader i år. En af grundene er at jeg i så fald, skal ud og købe dyr øko 
sukker. Og honningen jeg kunne høste fra, primært de tre stader. Ville være alm. konventionel 
honning, til lavere salgs pris. Selvfølgelig kan jeg ikke undgå at fodre lidt. Jeg reducerer dog 
honningmængden i de tre moder stader. Og fordeler det i småfamilierne, de får derudover ca 5 kg 
øko sukker hver. Godnat til dem. Mit Egelund stade flytter jeg over 10 dage. 1-1,2 meter om dagen, 
ind på øko området. 
Apropos øko sukker, så kan man jo ikke rigtigt få økologisk roesukker i Danmark. Hvis der er noget 
er det afsindigt dyrt. I stedet importeres økologisk rørsukker fra syd Amerika. Så der ryger noget af 
gevinsten ved det økologisk. 
Jeg ved at der er flere, faktisk en hel del roebønder, der er ved at lægge om til økologisk. Og 
raffinaderiet på Lolland er ved at lave en økolinje. 
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Det er sådan at reglerne siger at bistaderne skal bestå af 50% naturmateriale. Hvad er 
naturmateriale? Naturmaterialer er de stoffer, der vokser i naturen, enten som vegetabilia 
(planter): bark, træ, bambus, pil osv. eller som animalsk 
materiale: elfenben, tak, horn, perlemor, læder, osv.; men også f.eks. rav, sten, lava. Men ikke jern. 
Jeg vil på sigt selv bygge mine stader, og er i gang. Kun opstabling, ikke trugstader.  
Men indtil da, har jeg lavet følgende regnestykke.  
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Jeg havde så Johanne på besøg, fra landbrugs- fiskeristyrelsen, for at få godkendt mit setup. Det 
var en positiv oplevelse, Hun var tilfreds. Selvom man godt kunne fornemme at det ikke var noget 
hun havde prøvet så mange gange, (måske slet ikke). ☺. Vi havde lidt problemer med gps’en, 
under tjekning af placering, men det lykkedes. 
Der var kun en lille ting vedr. fakturaer på voksen. Der stod kun prisen på valsning af voks. Og ikke 
noget om selve voksen, at den var fra en grøn pulje. Men det har jeg fået rettet med Heino.  
 
Jeg har desuden, oprettet en Facebook gruppe for økologiske biavlere, hvor vi kan dele erfaring. Vi 
er 14 i Danmark. Jeg har også inviteret en økologisk biavler fra Sverige til at være med. Preben 
Kristiansen. + lidt honoratiores. Bla Ole K. 
Det er ikke alle der er med i gruppen. Selvom jeg har inviteret dem flere gange. Kan være at de ikke 
har lyst til at være med i FB.  
Man er velkommen til at søge ind, hvis man er økologisk, eller søger om økologisk biavl. 
 
Jeg er medlem af en voksklub i Nordsjælland, der hedder Nordsjællands Voksklub, sjovt nok. Og 
her besluttede man i  bestyrelsen, i foråret, at ændre/skærpe reglerne for, hvordan man skal 
behandle sin voks. Man startede simpelthen med at smide alle medlemmerne ud. Og for at komme 
ind igen, skulle man skrive under på de nye skærpede regler. Bla. skulle vokspuljen nu analyseres 
mindst en gang om året, i Tyskland. Bla. med henblik på at den også kan godkendes til økologisk 
biavl. Jeg har så fået lov, af bestyrelsen, til at tage et par økologiske biavlere, fra Lolland/Falster, 
med ind i gruppen. Måske også for senere, at lave en ren økologisk vokspulje. 
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Og så endelig dukkede Autorisationsbeviset  
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